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سخنگوی شورای نگهبان گفت: لایحه معافیت مواد اولیه دارویی 
و شیر خشک و تجهیزات پزشکی از پرداخت مالیات بر ارزش 

افزوده تایید شد.
به گزارش ایسنا، هادی طحان نظیف در نشست خبری دیروز با اشاره به بررسی 
۱۱ طرح و لایحه  که از ســوی مجلس و ۷ اساســنامه که  از سوی دولت  به 
شورای نگهبان ارسال شده بود و در شورا  مورد بررسی قرار گرفت، گفت: لایحه 
معافیت مواد اولیه دارویی و شیر خشک و تجهیزات پزشکی از پرداخت مالیات 
بر ارزش افزوده که به شورای نگهبان ارسال شده بود مورد بررسی قرار گرفت و  
مغایر موازین شرع شناخته نشد و در شورا تایید شد.وی درباره طرح بانک مرکزی 
که  مشتمل بر ۶۷ ماده بود و در شورا بررسی شد گفت: این مصوبه به دلیل اینکه 

حجیم  بود جلسات زیادی را به خود اختصاص قرار گرفت.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: عمده ابهامات این طرح این بود که اختیارات 
موسعی در این طرح به ارکان بانک مرکزی داده شده بود که این اختیارات موسع 
را مغایر اصول قانون اساسی می دانستند یا یک مرجعی را برای رسیدگی به حل 
اختلافات بانکی خارج از دستگاه قضا معرفی کرده بودند که واجد ابهامات بود و این 
موارد مغایر اصول قانون اساسی شناخته شد. همچنین در برخی جاها مجازات های 
نامتناسب پیش بینی شده بود که جاهایی سنگین تلقی می شد و عدم تناسب 
بین جرم و مجازات مغایر امنیت قضایی عادلانه شناخته شد. همچنین در برخی 
موارد هزینه هایی را برای دولت پیش بینی کرده بود و ابهامات گسترده ای در این 
مصوبه بود و مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفت و به مجلس اعلام شد و اگر 

اصلاح کنند مورد توجه قرار خواهیم داد.
وی ادامه داد: همچنین مصوبه مجلس درباره لایحه الحاق ایران به سازمان 
همکاری شــانگ های بسیار مفصل بود که در شــورای نگهبان بررسی شد 
و این لایحه ایرادات و ابهاماتی داشــت که به مجلس شورای اسلامی جهت 

اصلاح، ارسال شد؛ البته اغلب این موارد ایرادات شکلی است و گویا در یکی از 
کمیسیون های مجلس در حال اصلاح است.

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت طرح بانک 
مرکزی گفت:  این طرح راجع به ساختار و وظایف بانک  مرکزی است و همانطور 
که گفتم با اشکالات شورای نگهبان مواجه شد   ان شاءالله ایرادات را برطرف کنند 

ما مجددا بررسی می کنیم.
وی درباره اصلاح لایحه بودجه  و برنامه گفت: دو  لایحه بودجه  و برنامه مهم 

هستند و هر مصوبه ای را که زودتر دریافت کنیم مبنای کار قرار میگیرد.
سخنگوی شورای نگهبان درباره افزایش تعداد نمایندگان در مجلس گفت: این 
موضوع هنوز در مجلس  تصویب نشده و گویا در کمیسیون نهایی شده ولی در 
صحن هنوز به تصویب نرسیده است.  در شورای نگهبان تاکنون نسبت به این 
موضوع صحبتی نشده است. وی درباره طرح شفافیت قوای سه گانه گفت: این 
طرح در مجلس است و باید دید نمایندگان چه برنامه ای نسبت به طرح دارند. 
مصوبه در مجلس اســت و ما دیگر بعد از آن رفت و برگشت مصوبه را دیگر 
دریافت نکردیم.سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره اینکه برخی 
هیات عالی نظارت مجمع تشخیص را  به عنوان شورای نگهبان دوم تعبیر کردند 
و جایگاه این هیات کجاســت؟ گفت: بارها صحبت کردم و ممکن در کیفیت 
رسیدگی این هیات نکاتی باشد ولی جایگاه این هیات،  قانونی است و باید توجه 
کنیم براساس قانون اساسی وقتی سیاست کلی از طرف رهبری ابلاغ می شود 
باید مبنای عمل قرار گیرد. هر نهادی صلاحیت خود را دارد و شورای نگهبان 
مصوبات را از نظر قانون اساسی و شرع بررسی می کند و این هیات مصوبات را 
براساس سیاست های کلی بررسی می کند.وی درباره اینکه برخی این هیات را 
شورای نگهبان دوم می دانند گفت:  بله این موضوع را شنیدم ولی هر کدام از  

نهادها صلاحیت های خود را دارند.

طحان نظیف درباره اقدامات انجام شده برای آشنایی مردم با قانون اساسی گفت: 
قانون اساسی میثاق ملی است و باید همه مسئولین آن را مطالعه و در ترویج آن 
تلاش کنند. در ترویج قانون اساســی زحماتی کشیده شده ولی کافی نیست و  
شورای نگهبان هم کارهایی در این خصوص انجام داده و کارگاه هایی برگزار کرده 
است.وی درباره اینکه اعضای شورای نگهبان برای گرانی های افسارگسیخته چه 
اقداماتی می کنند گفت: اعضای شورا جزو مردم هستند و دغدغه های مردم را 
مورد توجه قرار می دهیم و در چارچوب وظایف قانونی خود با سایر قوا در حل 
مشکلات کشور همکاری می کنیم. من معتقدم حل مشکلات کشور جز از طریق 

همراهی همه مسئولان حاصل نمی شود.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره اینکه اخیرا آقای حمیدرضا 
ترقی در گفت وگویی اعلام کرده بود خبرنگاران نباید نظر مراجع تقلید را درباره 
محاربه بپرســند، چه تفاوتی میان فقهی که شورای نگهبان تعیین می کند با 
فقهی که مراجع تقلید تعیین می کنند، وجود دارد؟ گفت: شــورای نگهبان در 
قبال اظهارنظر افراد مسئولیتی ندارد و اگر سوال این است که در بررسی مصوبات 
مجلس کدام نظر ملاک است، طبق قانون اساسی، تشخیص این امر با فقهای 
شورای نگهبان است و اگر قانون مدنظر باشد در مرحله اجرا تصمیم قاضی  مدنظر 
اســت و اگر تفسیر قانون عادی مدنظر باشد آنجا قانون اساسی تکلیف کرده و 
تفسیر قانون عادی با مجلس است.وی درباره اینکه شورای نگهبان در بررسی 
مصوبات بودجه ای مجلس چه مواردی را مورد توجه قرار خواهد داد، گفت: بودجه 
باید چارچوب مشخصی داشته باشد و جامع و نظارت پذیر باشد. بودجه باید متعادل 
باشد و هزینه های و درآمدهای دولت باید با هم هم خوانی داشته باشد و واقعی 
باشد.ســخنگوی شورای نگهبان درباره پژوهشکده شورای نگهبان گفت: این 
پژوهشکده در چند سال گذشته در قالب ها، کارگاه ها و دوره ها مختلف به دنبال 
آشنایی همه اقشار مردم به ویژه جوانان با قانون اساسی که میثاق ملی است، بوده و 

است.وی افزود: شورای نگهبان سال ها است داوطلبانه و بدون الزام قانونی مشروح 
مذاکرات بررسی مصوبات خود را منتشر کرده است.

سخنگوی شورای نگهبان درباره طرح تشکیل سازمان پدافند غیرعامل نیز گفت: 
این طرح دو ایراد و چند ابهام دارد که برای رفع آن به مجلس بازگشت.

سخنگوی شورای نگهبان در خصوص اصلاح قانون انتخابات و نحوه برگزاری 
انتخابات گفت: این قوانین نیازمند اصلاح هستند اما قانونگذار باید این اهتمام را 
داشته باشد و موضوع را در دستور کار خود قرار دهد. ارتباطات کارشناسی در حد 
معمول با وزارت کشور وجود دارد اما نسبت به انتخابات ۱۴۰۰ پیشنهاد جدیدی 

مطرح نشده است.

سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد

تایید لایحه معافیت مالیاتی مواد دارویی  وحیدی: قطعی سراسری اینترنت
 به دلیل برگزاری کنکور معنایی ندارد

عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: معنایی ندارد به دلیل 
برگزاری کنکور، اینترنت در کل کشور قطع شود؛ اگر هم بنا به قطعی اینترنت 
باشــد باید در محدوده حوزه های برگزاری آزمون و در یک شعاع خاص آن 

منطقه اعمال شود.
محمد وحیدی در گفت و گو با ایسنا در واکنش به طرح موضوع قطع اینترنت سراسری به 
دلیل برگزاری کنکور گفت: سازمان سنجش در دو سال گذشته و در برگزاری کنکور اقدام خوبی 
در راستای ردیابی برخی از تجهیزات الکترونیکی انجام داد؛ بدین شکل که در محل برگزاری 
حوزه آزمون کنکور سیستم های ردیابی تعبیه شد تا در صورت وجود تجهیزات مربوطه آن ها 
را کشف کنند.وی ادامه داد: اخیرا پیشنهادی برای قطعی اینترنت در سطح کشور در روزهای 
برگزاری کنکور به ویژه در حوزه هایی با تراکم بیشتر داوطلبان مطرح شده است البته که وزارت 
ارتباطات اعلام کرده می تواند در شعاع و محدوده نقاط برگزاری آزمون، اینترنت را قطع کند در 
این صورت عملا در آن محدوده، سیگنال های ورودی و خروجی اینترنت دریافت نمی شود.این 
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس خاطرنشان کرد: اگر عملکرد ابزارهای ردیابی برخی 
از تجهیزات الکترونیکی مورد تایید سازمان سنجش است، دیگر قطع اینترنت در آن حوزه ها معنا 
ندارد اما اگر به ابزارهای خودشان اطمینان ندارند و احتمالا باعث نگرانی می شود، این کار انجام 
شود.وی در جمع بندی بیان کرد: بر این اساس قطعی اینترنت در کل کشور به دلیل برگزاری 
کنکور معنایی ندارد لذا پیشنهاد کمیسیون آموزش و تحقیقات این است که اینترنت نقطه ای و در 
محدوده حوزه های برگزاری کنکور قطع شود و کنکور هم در روزهای جمعه برگزار شده تا با قطع 

نقطه ای اینترنت، کسب و کار مردم دچار آسیب نشود.
وی همچنین با اشاره به محدودیت های اجتماعی همچون ممنوعیت تردد خودرو در برخی از 
کشورها در زمان برگزاری کنکور گفت: اعمال محدودیت ها فقط مختص کشور ما نیست مثلا 
در کره، بوق زدن در روز برگزاری کنکور ممنوع است و در تعداد دیگری از کشورها کنترل های 
رفت و آمد، آلودگی های صوتی و محیطی اعمال می شود؛ طبیعتا برای کمک به داوطلبان باید 
آرامش نســبی اجتماعی را ارتقا داد.وحیدی در پایان با اشاره به اعلام سازمان سنجش برای 
برگزاری آزمون مجدد برای برخی از داوطلبان کنکور، گفت: سازمان سنجش بعد از اعلام نتیجه 
کنکور با استناد به ماده ۱۱ بررسی تخلفات، برخی از داوطلبان را به دلیل تشابهات پاسخنامه ملزم 
به برگزاری آزمون مجدد کرده اما اگر سازمان سنج به افرادی مشکوک است، اعلام نتیجه کنکور 
آنها را منوط به بررسی نهایی کند نه اینکه نتایج اعلام شده و بعد بررسی ها را انجام دهند؛ اگر 
هم این تشابهات پاسخنامه به دلیل استفاده از ابزارهای الکترونیکی باشد یعنی عملکرد ردیاب ها 

درست نیست. این وضعیت به معنای قرار دادن داوطلبان در یک پاردوکس است.

 ترس از دست دادن سرمایه، فروش موبایل را متوقف کرد
رکود در بازار موبایل

افزایش نــرخ دلار و بی ثباتی قیمت ها علاوه بر اینکه باعث توقف خرید و 
فروش گوشی های موبایل شده بسیاری از مغازه های شیراز را در حال رکود 
قرار داده اســت و این در حالیست که از اوایل سال جاری تاکنون حدود ۵۰ 

مغازه در شیراز فعالیت شان را متوقف و از این حرفه کوچ کرده اند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، با گذری در بازار موبایل شیراز به راحتی متوجه می شوید که مردم به 
دلیل نداشتن تمکن مالی قدرت خرید گوشی را از دست داده اند و تنها مغازه های موبایل فروشی 

فعالیتشان را به فروش قاب و تعمیرات معطوف کرده اند.
این روزها قیمت دلار به حدی در نوســان است که برخی فروشندگان، محصولات را با نرخ 
دلاری معامله می کنند. در همین رابطه رئیس اتحادیه تعمیرکاران و فروشندگان تلفن و لوازم 
جانبی شیراز با بیان اینکه تعطیلی بازار موبایل تهران از روز چهارشنبه گذشته در تهران باعث شد 
کالاها و گوشی های موبایل وارد دیگر شهرها نشود، می گوید: افزایش نرخ دلار و ارز باعث شد 
تا فروش گوشی تلفن همراه در بازار تهران متوقف شود و مغازه داران از ترس از دست ندادن 
سرمایه هایشان فروش موبایل را متوقف کردند.سید علی دستغیب با اشاره به اینکه امید داریم که 
تعیین نرخ ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی قیمت تلفن همراه ارزان شود، می افزاید: قطعا عملیاتی شدن 

این مهم باعث کاهش قیمت موبایل در بازار می شود.
رئیس اتحادیه تعمیرکاران و فروشندگان تلفن و لوازم جانبی شیراز با بیان اینکه بازار خرید و 
فروش موبایل در شیراز متوقف شده است و خریداران و فروشندگان جرات خرید و فروش گوشی 
همراه را ندارند، می گوید: متاسفانه قیمت موبایل آیفون ۱۳ پرومکس ۲۵۶ از ۵۶ میلیون تومان به 
۸۵ میلیون تومان افزایش یافته است که این شرایط باعث شده نه خریداری و نه فروشنده ای در 
بازار وجود نداشته باشد.دستغیب با بیان اینکه همواره امیدورایم که ثبات نرخ دلار رونق را به بازار 
موبایل بازگرداند، بیان می کند: قطعا کاهش نرخ دلار باعث افزایش خریداران و رونق بازار می شود 

و بی شک گران شدن محصولات تعداد خریداران موبایل را کاهش می دهد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر مردم از خرید گوشی موبایل در شیراز استقبال نمی کنند، می 
گوید: در شرایط فعلی تنها مردم جهت انجام تعمیرات و لوازم جانبی به مغازه های موبایل فروشی 
مراجعه می کنند.رئیس اتحادیه تعمیرکاران و فروشندگان تلفن و لوازم جانبی شیراز با اشاره به 
اینکه بازار موبایل شیراز متوقف است و مردم به هیچ وجه جنس خزیداری نمی کنند، خاطر 
نشان می کند: از اوایل سال جاری تاکنون حدود ۵۰ مغازه در شیراز به دلیل مشکلات زیاد پروانه 
هایشان را باطل کرده اند و از این حرفه کوچ کرده اند.دستغیب در ادامه با بیان اینکه تعداد کمی 
از مردم گوشی های آیفون و گران قیمت خریداری می کنند، می افزاید: در حال حاضر مشکلات 
باعث شده تا مردم از خرید گوشی های با قیمت پائین تر استقبال کنند.پاک فطرت نماینده شیراز 
و زرقان هم در ادامه با بیان اینکه هنوز اطلاع دقیقی از فعالیت دولتمردان جهت افزایش نرخ 
دلار وجود ندارد، می گوید: قطعا موضوعاتی مانند افزایش نرخ دلار و ..... به هیچ وجه مورد قبول 
نمایندگان نیست.علی رضا پاک فطرت با بیان اینکه بی ثباتی نرخ محصولات ضربات زیادی را 
به تمام افراد و تولید کنندگان وارد می کند: متاسفانه در شرایط فعلی بسیاری از مغازه داران کالاها 
و محصولاتشان را از ترس گرانی ها به مردم نمی فروشند.وی با بیان اینکه گردش ریال و پول 
در جامعه کاهش یافته است، می گوید: متاسفانه این اتفاق به شدت نگران کننده است و وجود 
ثابت اقتصادی در کشور از موضوعات بسیار مهم است.عضو مجمع نمایندگان فارس با اشاره به 
اینکه در حال حاضر نوسانات نرخ ارز نباید به شدت و سرعت اتفاق بیفتد، بیان می کند: در حال 
حاضر نوسانات نرخ ارز و قیمت ها باید به شدت و با یک شیب ملایمی رخ دهد.نماینده شیراز 
و زرقان با بیان اینکه قطعا درباره این اتفاقات از مسئولان در مجلس سوال خواهیم کرد، بیان 
می کند: در شرایط فعلی منتظریم تا رئیس جدید بانک مرکزی چه اقدامی جهت تثبیت نرخ ارز 

انجام می دهد.

رییس کمیسیون کشاورزی و صنایع غذایی اتاق تعاون؛
مافیا قیمت گوشت قرمز را افزایش داد

رییس کمیسیون کشاورزی و صنایع غذایی اتاق تعاون گفت: سیستم معیوب 
توزیع و حضور مافیا و دلال ها قیمت گوشــت قرمز را برای مصرف کننده 

افزایش داده است.
به گزارش مهر ارسلان قاسمی، رئیس کمیسیون کشاورزی و صنایع غذایی اتاق تعاون در پاسخ 
به پرسش مهر مبنی بر اینکه آیا با صادرات خوراک دام، طیور و آبزیان و سود حاصل شده از این 
بستر، تولیدکننده می تواند این اقلام را ارزان تر در بازار داخل توزیع کند، گفت: هنگامی که بهای 
تمام شده کالا برای تولیدکننده بسیار بالا می رود و این امر منجر به افت بازار تقاضا می شود باید 
تدبیری اندیشید که حیات کارخانجات تضمین شود.وی ادامه داد: دامدار دام زنده را در بهترین 
شرایط بین ۱۰۰ تا ۱۰۵ هزار تومان به فروش می رساند. پس از کشتار نرخ گوشت به ۱۸۰ تا ۲۰۰ 
هزار تومان می رسد اما در بازار قیمت گوشت قرمز به ۲۵۰ تا ۳۰۰ هزار تومان در هر کیلو می رسد.
وی به سیستم معیوب توزیع گوشت قرمز اشاره و عنوان کرد: دلال ها هزینه های این بازار را 
بسیار افزایش داده اند.قاسمی تصریح کرد: هنگامی که در سازمان میادین و تره بار هزینه اجاره 
غرفه چند صد میلیون تومان است قیمت ها نامعقول برای مصرف کننده افزایش می یابد.قاسمی 
تاکید کرد: اگر سیستم بیمار توزیع اصلاح شود به طور قطع بازار تقاضا را تحریک کرده و مردم 
با قدرت خرید فعلی می توانند خرید گوشت قرمز داشته باشند.این مقام مسئول با بیان اینکه در 
تولید نهاده های کشاورزی و محصولات نهایی مشکلی در کشور وجود ندارد اضافه کرد: امسال 
تولیدات بخش کشاورزی بیش از ۱۲۰ میلیون تن بود که نه تنها نیاز کشور را تأمین می کند که 

می تواند نیازمندی های کشورهای همسایه را نیز پوشش دهد.
افزایش ظرفیت تولید و کاهش قیمت تمام شده

در ادامه مجید جعفری، مدیرعامل اتحادیه خوراک دام درباره احتمال کاهش قیمت نهادهای دام 
با صادرات به مهر گفت: نرخ تمام شده گوشت دام و طیور تا حدود ۷۰ درصد مربوط به خوراک 
می شود که قیمت آن از اردیبهشت امسال با حذف ارز دولتی تا امروز حدود ۷ برابر شده است. در 
کنار این موضوع هزینه های انرژی، دستمزد و سایر موارد نیز دستخوش تغییر بوده اند. از این رو 

بهای تمام شده دام در کشور بالا رفته است.
مدیرعامل اتحادیه خوراک دام با بیان اینکه دامداران و مرغداران با هزینه های فعلی نمی توانند 
خوراک دام ها را تأمین کنند، عنوان کرد: کشــتار دام ماده و مولد و نیز مرغ های مادر افزایش 
یافته زیرا بار خوراکی که سال گذشته با مبلغ ۲۵ میلیون تومان قابل تأمین بود در حال حاضر 
به ۲۵۰ میلیون تومان رسیده است. علاوه بر اینکه کارخانجات خوراک باید ۲۵ درصد درامد خود 
را مالیات بدهند. در این باره در بخش طیور این گونه نیست. دولت باید در سیاست های خود در 
بخش دام و طیور بازنگری داشته باشد تا قیمت تمام شده کاهش پیدا کند.جعفری در پایان تاکید 
کرد: هر چقدر تولید از عددی بالاتر برود حاشیه سود بیشتر می شود و در نهایت قیمت تمام شده 
را کاهش می دهد. مشکل فعلی تهیه کنندگان نهادهای دامی فعالیت فقط با ۳۰ درصد ظرفیت 
اسمی است و اگر این مشکل با صادرات حل شود به طور قطع گوشت قرمز با قیمت کمتری 

به دست مردم می رسد.

اخبار کوتاه 

هر برگ از اوراق مسکن سال جاری، از یک هفته قبل ۱۰۸ هزار 
تومان آغاز شــده و امروز این اوراق به۱/232/۰۰۱ هزار ریال 

رسیده است.
به گزارش خبرآنلاین، آخرین وضعیت قیمت ارواق مسکن )تسه( سال گذشته 
فروردین ماه به ۱.۲۴۰.۰۰۰ هزار ریال و در اردیبهشت ماه ۱.۲۰۰.۷۰۰ هزار ریال و 
در خرداد ماه ۱.۲۴۰.۱۰۰ هزار ریال بود و این اوراق در دی ماه سال گذشته نیز با 
قیمت ۱.۲۰۰.۰۰۰ هزار تومان معامله می شد و در سال جاری با قیمت۱/۲۳۲/۰۰۱ 

معامله شده است.
تفاوت قیمت اوراق برای مجردها و متأهل ها

مجردهایی که قصد خرید خانه در پایتخت را دارند می توانند ۲۸۰ میلیون تومان 
تسهیلات دریافت کنند که شامل ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن و 
۸۰ میلیون تومان وام جعاله می باشد لذا برای آن ۲۰۰ میلیون تومان وام باید ۴۰۰ 
برگه اوراق تسه خریداری کنند که هزینه این تعداد اوراق با قیمت ۱/۲۳۲/۰۰۱ 
حدود ۴۹ میلیون و ۲۸۰ هزار تومان می شود و برای ۸۰ میلیون وام جعاله میز باید 
۱۶۰ ورق به مبلغ ۱۹ میلیون و ۲۱۶ هزار تومان خریداری کنند که جمع اوراق 

خریداری شده ب مبلغ ۶۷ میلیون و ۲۵۶ هزار تومان خواهد شد.
متأهل ها نیــز برای خرید خانه در پایتخت ۴۸۰ میلیــون تومان که هر نفر 
۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات و ۸۰ میلیون تومان وام جعاله دریافت خواهند کرد با 
این تفاوت که زوجین برای وام مسکن باید ۸۰۰ برگه تسهیلات دریافت کنند که 
هزینه آن حدود ۹۶ میلیون و۵۶۰ هزار تومان اوراق تسه تهیه کنند با هزینه وام 

جعاله باید حدود ۱۱۵ میلیون و ۲۹۶ هزار تومان پرداخت نمایند.
به جای وام خانه متری در بورس عرضه شود

علیرضا مهدی زاده، کارشناس بازار مسکن درخصوص اینکه حدود یک چهارم 

وام مسکن برای خرید اوراق صرف خواهد شد و با این وام حتی نمی توان در تهران 
۵ متر خانه خرید به خبرنگار ما گفت: اگر دارایی شما ۳۰۰ میلیون باشد اصلًا شما 
جزو متقاضیان خرید مسکن محسوب نمی شوید با وام مسکن و یک میلیارد پول 
نمی توان خانه دلخواه پیدا کرد و در اخر اطراف تهران شاید بتوان خانه خریداری 
کرد. وی در ادامه بیان کرد: دولت باید به جای اینکه وام مسکن را تغییر دهد باید 
ساخت وساز را تسریع بخشد یعنی برای انبوه سازان و سازندگان تسهیلات ویژه 
در نظر بگیرد تا ساخت و ساز در زمین های دولتی آغاز شود و این روند ساخت و 
ساز تسریع شود.این کارشناس بازار مسکن پیشنهاد خرید خانه های متری را داد و 
گفت: خرید اوراق خانه در بازار بورس می تواند راهکاری باشد برای خانه دار شدن 
مردم به طور مثال هر فرد در بازه زمانی یک سال اگر بتواند اوراق خانه ۷۰ متری را 
تهریه کند آن واحد را از شرکت انبوه ساز بگیرد و اگر نتوانست در ان بازده پرداخت 
نمایند سود آن را از طریق بازار سرمایه که بازاری شفاف است دریافت کند اینگونه 

نه ارزش پول خریدار کاهش پیدا می کند نه خریدار از خرید خانه ناامید می شود.

نماینده مردم ابوموســی و بندرعباس در مجلس معتقد است 
دســتگاه های اجرایی در زمینه مولد سازی دارایی های دولت 

متکی بر نگاه های سنتی هستند.
منصور آرامی در گفت و گو با خانه ملت، با اشــاره به مولد سازی دارایی های 
دولت اظهارکرد: موضوع مولد سازی دارایی های دولت یکی از روش های تامین 
مالی دولت است.وی با بیان اینکه دولت منابع مالی مختلفی دارد، بیان کرد: مولد 
سازی دارایی های دولتی می تواند به دولت کمک زیادی کند بنابراین اگر این 
اموال به درستی مولد سازی و تبدیل به سرمایه شود، مفید و موثر واقع خواهد 
شد.این نماینده مجلس با بیان اینکه مولد سازی دارایی دولت به معنای فروش 
این اموال نیست، تصریح کرد: بسیاری از دستگاه های اجرایی زمین، املاک و 

امکانات مختلف دارند و اموال آنها می تواند به سرمایه مولد تبدیل شود.
این نماینده مجلس اموال دستگاه های اجرایی می تواند در پروژه های سرمایه 
ای و توســعه ای هزینه شود، بیان کرد: در این بخش برخی مسائل مهم حائز 

اهمیت است؛ یک اینکه ما با این روش کار، به درستی آشنا نیستیم. همچنین 
متاسفانه کشور ما متکی بر درآمدهای نفتی است و وقتی ما موضوع حضور بخش 
خصوصی و یا مولد سازی دارایی های دولت را به میان می کشیم ،می بینیم که 
اصلا بلد نیستیم که باید به چه نحوی مولد سازی را انجام دهیم.وی با بیان اینکه 
دستگاه های اجرایی با مفهوم مولد سازی دارایی های دولت آشنا نیستند، تاکید 
کرد: تاکنون مولد سازی دارایی های دولت برای دستگاه های اجرایی موضوعیتی 
نداشته است.وی با بیان اینکه وزارت اقتصاد و امور دارایی باید در حوزه مولد سازی 
دارایی ها دولت ،جلســات متعددی را برگزار کند، بیان کرد: باید در این بخش 
آموزش لازم به مدیران داده و در این زمینه هدف گذاری شود.آرامی تاکید کرد: 
متاسفانه به دلیل اینکه ما روی این موضوع کار نکردیم همچنان متکی به نگاه 
های سنتی در این بخش هستیم یعنی به دنبال این هستیم که نفت بفروشیم 
و منابعی را حاصل کرده و پروژه ای را اجرا کنیم. متاسفانه نتیجه کار ما در این 
فرآیند، پروژه های نیمه کاره میلیاردی بوده که ۱۵ سال است به سرانجام نرسیده 
اســت.این نماینده مجلس با بیان اینکه اراده ای برای مولد سازی دارایی های 
دولت وجود ندارد بیان کرد: اگر در مولد سازی دارایی های دولت اراده لازم وجود 
داشته باشد حتما ما به سمت تبدیل منابع خود به احسنت خواهیم رفت.این نماینده 
مجلس بیان کرد: دستگاه های مختلف در جاهای مختلف منابع فوق العاده ای 
دارند و این منابع متاسفانه رها شده است و برای آن تعیین تکلیفی صورت نمی 
گیرد.وی با بیان اینکه بسیاری از منابع  از سوی دستگاه ها بلااستفاده مانده است، 
بیان کرد: اراده لازم برای مولد سازی دارایی های دولت وجود ندارد و این نقص 
معطوف به عدم آگاهی مدیران در این بخش است.وی بیان کرد: دولت و وزارت 
اقتصاد باید تشکیلات و قرارگاه مشخصی برای مولد سازی دارایی ها دولت داشته 

باشند تا برنامه ریزی مناسبی در این بخش صورت پذیرد.

فروش خانه هم وارد بورس می شود؟ نماینده مردم ابوموسی و بندرعباس در مجلس:

قیمت خرید اوراق مسکن سر به فلک کشید!  بسیاری از منابع بلااستفاده مانده است

برخی معتقدند چینی ها قید سرمایه گذاری در ایران 
را زده و به ســراغ رقبای نفتی ایران رفته اند. اما 
حریری رییس اتاق بازرگانی ایران و چین میگوید 
چین دومین اقتصاد بزرگ دنیا بوده و با همه کشورها 

در تعامل است.
قراردادهای چین با رقبای نفتی ایران در حال افزایش است. بعد 
از قطر و عربستان حالا نوبت به طالبان رسیده است. بسیاری این 
قراردادها را به نوعی روی برگردانی چینی ها از ایران می دانند. 
اما مجیدرضا حریری رییس اتاق بازرگانی ایران و چین چنین 
اعتقادی نداشته و در اینباره به بازار می گوید که چین در ۲۰ سال 
گذشته سرمایه گذاری های متعددی را کشورهای حاشیه خلیج 
فارس، آمریکای لاتین انجام داده که عمده آن در حوزه انرژی 
و توسعه زیر ساخت ها بوده است.به گفته او، چین دومین اقتصاد 
بزرگ دنیا بوده و تعاملات گســترده ای با تمام جهان دارد. اما 
حالا به دلیل شرایط حاکم بر ایران حساسیت ها روی قراردادها 

و سرمایه گذاری های این کشور بیشتر شده است.
این فعال اقتصادی همچنین با اشــاره به انتقادهای مطرح 
شده به تفاهم نامه ۲۵ ساله ایران و چین، گفت: در سال های 
گذشته وقتی چنین تفاهم نامه ای بین دو کشور به امضا رسیده 
بسیاری شروع به انتقاد کرده و گفتند که در حال واگذاری ایران 
به چشم بادامی ها هستند. اما حالا همین کسانی که در گذشته 
به گسترش روابط دو کشور منتقد بودند امروز نسبت به سرمایه 

گذاری های چین در سایر کشورها ابراز نگرانی می کنند.
دولت چین همچنان بی توجه به تحریم ها

در سال های گذشته مسئولین دولتی مدام اعلام می کردند 

که توجهی به تحریــم های اعمالی علیه ایــران ندارند. اما 
سرمایه گذاری های چند وقت اخیر نشان می دهد که این ادعا ها 
خیلی هم درست نیست. البته رییس اتاق بازرگانی ایران و چین 
می گوید: این مساله ای است که از سوی دولت چین مطرح شده 
و به آن پایبند است. اینکه این کشور همچنان یکی از خریداران 
اصلی نفت و فروشندگان کالا به ایران است نشان می دهد که 
این کشور تحریم های آمریکا را به رسمیت نمی شناسد. اما نباید 
فراموش کرد سرمایه گذاری ها و قراردادهای اخیر توسط بخش 
خصوصی چین صورت گرفته است.به گفته او، واقعیت این است 
که سرمایه گذاری در ایران به دلیل تحریم های اعمالی علیه 
ایران ریسک بالایی داشته و بخش خصوصی هیچ کشوری 

حاضر به پذیرش این ریسک نیست.
سهم ایران از اقتصاد نفتی کوچک تر می شود؟

اقتصاد چین بعد از امریکا، بزرگ ترین اقتصاد جهان با تولید 
ناخالص داخلی نزدیک به ۱۸ تریلیون دلار است. همچنین این 
کشور با واردات ۲۶۷۵ میلیارد دلار و صادرات ۳۳۶۲ میلیارد دلار 
در سال ۲۰۲۱ به ترتیب رتبه دوم در واردات و رتبه نخست در 
صادرات کالایی را در بین کشورهای جهان به خود اختصاص 
داده است. مهران امیر معینی کارشناس انرژی هم در اینباره به 
بازار می گوید: طبیعی است که کشورها بر اساس منافع ملی خود 
عمل کنند هرچند که این منافع ممکن است به ضرر ما باشد. 
به هر حال نباید فراموش کرد که در بسیاری از کشورها اقتصاد 

است که خط و مش سیاسی آنها را تعیین می کند.
او ادامه داد: قراردادهایی که رقبای نفتی ما در حال انعقاد آن 
هســتند، به نوعی خطری جدی برای ما هستند. چرا که این 

قراردادها می تواند منجر به توسعه صنایع نفتی و وابسته به نفت 
این کشورها شده و به نوعی عرضه در بازار جهانی را افزایش 
دهد.این کارشناس نفتی افزود: از آنجایی که رشد تقاضای زیادی 
برای نفت در بازار جهانی متصور نیست، هرگونه افزایش عرضه 
می تواند منجر به افــت قیمت ها و کاهش درآمدهای نفتی 
ایران منجر شود. ضمن اینکه خلا نبود نفت ایران توسط دیگر 
کشورهای نفتی به نوعی پر شده و بازگشت ایران به بازار جهانی 

سخت تر می شود.
قراردادهای بزرگ انرژی بین چین و کشورهای عربی

قطر از دیگر رقبای نفتی ایران است که حالا دیگر قرار است 
یکی از منابع اصلی تامین ال ان جی سرزمین اژدها باشد. جالب 
است که بدانید چین اوخر سال گذشته میلادی قراردادی ۲۷ساله 
بــه ارزش ۶۰ میلیارد دلار با قطر بــرای تامین ال ان جی خود 
بسته اســت.چین به این قرارداد اکتفا نکرد و با سفر شی جین 
پینگ، رئیس جمهوری چین به ریاض، قراردادهای بزرگی نیز با 
عربستان امضا کرد. بر همین اساس، شرکت های سعودی و چینی 
۳۴ قرارداد سرمایه گذاری و اقتصادی در بخش های مختلف را 
امضا کردند. این قراردادها در چندین بخش از جمله انرژی پاک، 

حمل ونقل، صنایع پزشکی و ساخت وساز امضا شده است.
قرارداد چشم بادامی ها با طالبان

بعد از قراردادهای بزرگی که چینی ها با کشــورهای عربی 
امضا کرد، حالا نوبت به همسایه شرقی ایران رسیده است. بر 
اساس گزارش دویچه وله پکن با وجود آنکه حکومت طالبان 
را به رسمیت نشــناخته اما قراردادی کلان با طالبان و برای 
اســتخراج نفت از حوزه نفتی »آمودریا« به امضا رسانده است. 

مقامات حکومت طالبان روز پنجشــنبه ۱۵ دی از این قرارداد 
بزرگ پرده برداشتند. شهاب الدین دلاور، سرپرست وزارت معادن 
طالبان و نماینده شرکت چینی CPEIC )شرکت نفت و گاز 
آسیای مرکزی در سین کیانگ( این قرارداد را در حضور عبدالغنی 
برادر، معاون نخست وزیر طالبان و وانگ یو، سفیر چین در کابل 
به امضا رساندند. این نخستین قرارداد کلانی است که طالبان 
از زمان به قدرت رسیدن در ماه آگوست سال گذشته میلادی 
تاکنون امضا کرده است. مدت اعتبار این قرارداد ۲۵ سال است و 
بنا بر این قرارداد، نفت از مساحت چهارهزارو ۵۰۰ کیلومترمربعی 
حوزه نفتی »آمودریا« استخراج خواهد شد. این حوزه نفتی در سه 
ولایت شمالی در افغانستان واقع است که عبارت اند از سرپل، 
جوزجان و فاریاب. به گفته مقامات طالبان پیش بینی شده که 
اســتخراج از این حوزه از میزان اولیه بالغ بــر ۲۰۰ تن در روز 
به هزار تن و ســپس تا ۲۰ هزار تن نفت افزایش داشته باشد.
میزان سرمایه گذاری شرکت چینی در این پروژه در یک سال 
۱۵۰ میلیون دلار و در سه سال آینده ۵۴۰ میلیون دلار خواهد 
بود. مقامات طالبان گفته اند که در این قرارداد ۲۰ درصد شریک 
خواهند بود و این سهم می تواند تا ۷۵ درصد افزایش داشته باشد.

 آخرین وضعیت از روابط تجاری چین 
با همسایگان ایران

هنوز آخرین آمار مربوط به تجارت ایران و چین در سال ۲۰۲۲ 
منتشر نشده اما رییس اتاق بازرگانی ایران و چین می گوید که 
مجموع تجارت دو کشور در سال گذشته میلادی حدود ۱۹ الی 
۲۰ میلیارد دلار است. این آمار در حالی از سوی حریری اعلام 
شده که آمارهای اعلامی از طرف گمرک چین از تجارت حدود 

۱۴.۵ میلیارد دلاری دو کشــور در ۱۱ ماهه ابتدایی سال خبر 
می داد.جالب است که بدانید مبادلات تجاری ایران و چین)بدون 
نفت( در سال ۲۰۲۱ به ۱۴.۸ میلیارد دلار رسید که از این رقم 
۶.۵ میلیــارد دلار مربوط به واردات این کشــور از ایران بوده 
است.آمارهای رسمی چین نشان می دهد که مجموع تجارت 
پکن با کشورهای عربی در یک سال گذشته به حدود ۳۳۲.۲ 
میلیارد دلار رســیده است. بر اساس آنچه اعلام شده در پایان 
ســال ۲۰۲۱، تجارت دوجانبه چین و عربستان بالغ بر ۸۷.۳۱ 
میلیارد دلار بوده و عربستان سعودی به طور متوسط  ۱.۸ میلیون 
بشکه در روز به چین صادر می کند.در این میان امارات با حجم 
مبادلات تجاری ۷۲.۴ میلیارد دلار در رتبه دوم و عراق با ۳۷.۳ 
میلیارد دلار در رتبه سوم قرار گرفته است.در این میان آمریکا 
و چین بزرگترین صادرکنندگان کالا به قطر هستند. در مقابل 
چینی ها هم دومین واردکننده اصلی گاز و و هیدروکربن های 
گاز ی از قطر هستند.اما اوضاع تجارت چین با افغانستان خیلی 
چنگی به دل نمی زند. هر چند که چین به افغانستان به عنوان 
بخشی از طرح های اقتصادی خود از جمله در طرح منطقه ای 
»کمربند و راه« نگاه می کند، اما واقعیت های اقتصادی نشان 
می دهد که پیوندهای دو طرف در این حوزه چندان گســترده 
و ملموس نیست. روابط اقتصادی چینی ها با کابل تحت سلطه 
طالبان به صادرات دانه چلغوز افغانستان به چین و برخی ساخت 
و سازهای چینی ها در افغانستان محدود می شود. بازرگانان افغان 
هنوز برای دریافت ویزای چین محدودیت دارند، پروازها نامنظم 
است و صحبت از تجارت گسترده چین و افغانستان تاکنون فقط 

بر روی کاغذها باقی مانده است.

 داستان یک مانع بزرگ!
اما و اگرهای سرمایه گذاری های چین

دبیر انجمن پالایش های روغن سازی ایران با بیان این که به دلیل اختلاف قیمت بازار داخل 
و بازار جهانی، قاچاق رســمی روغن موتور به شدت در حال انجام است گفت: در حوزه 

فرآورده های نفتی برای آنکه بتوانید قاچاق کنید باید تولیدکننده باشید.
به گزارش اقتصادآنلاین؛ سلمان اسماعیلی دبیر انجمن پالایش های روغن سازی ایران با اشاره به اختلاف قیمت 
بازار داخل و بازار جهانی و قاچاق رسمی روغن موتور گفت: در حوزه فرآورده های نفتی برای آنکه بتوانید قاچاق 
کنید باید تولیدکننده باشید و قاچاقچی باید پروانه بهره برداری داشته باشد، چرا که گمرک در بخش فرآورده های 
نفتی اگر شما واحد تولیدی نباشید اجازه صادرات نمی دهد.اسماعیلی بیان کرد: قاچاقچیان، روغن موتورهای با 
قیمت  مصوب را از بازار جمع آوری می کنند و تحت نشان تجاری متفرقه در گمرک اظهارنامه دریافت و صادر 
می کنند.دبیر انجمن پالایش های روغن سازی ایران با بیان اینکه میزان تولید روغن موتور در آبان ماه نسبت به 
مهرماه ۲۰ درصد افزایش داشته است، گفت: باتوجه به آنکه میزان تولید در آذرماه نسبت به آبان ماه کاهش۵ 
درصدی داشته، ولی نسبت به مهرماه ۱۵ درصد افزایش تولید داشته است. اسماعیلی بیان کرد: میانگین تولید 
روغن موتور در فصل پاییز امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۰ درصد افزایش داشته است.دبیر انجمن 
پالایش های روغن سازی ایران با بیان اینکه پالایشگاه روغن سازی براساس نیاز بازار حدود ۷۰ گرید روغن موتور 
تولید می کند، گفت: مقرر شده بود، چهار پالایشگاه روغن سازی تولید گرید های کم مصرف را کاهش و نزدیک 
به ۲۰ گرید پرتقاضای بازار را نسبت به فصل تابستان سال قبل ۱۰ درصد افزایش دهند به این ترتیب در فصل 
تابستان ۴۲ درصد و در فصل پاییز ۴۴ درصد افزایش تولید روغن موتور داشتیم. وی با بیان اینکه بازار روغن 
موتور کشور را باید به دو بخش قبل سال ۹۷ و بعد از سال ۹۷ تقسیم کرد، تصریح کرد: پالایشگاه ها و واحد های 
روغن سازی در سال ۹۷ مشکل فروش داشتند و مجبور به فروش اعتباری بودند. بعد از سال ۹۷ مدل بازار روغن 
موتور تغییر کرد. به دلیل نظام قیمت گذاری مصوب و جاماندن این قیمت نسبت به قیمت تمام شده تولید و 
قیمت های بازار، هر ساله با چالش قیمت روغن موتور مواجه هستیم.اسماعیلی با اشاره به علت عرضه نشدن 
روغن موتور به نرخ مصوب با وجود افزایش تولید گفت: در بازار روغن موتور با یک تقاضای کاذب مواجه هستیم. 
چهار پالایشگاه روغن سازی نسبت به قبل از سال ۹۷ فروش صادراتیشان از نظر حجمی یا کاهش یافته و یا تغییر 
جزئی داشته است، ولی فروش داخلی آنها به شدت افزایش پیدا کرده است.دبیر انجمن پالایش های روغن سازی 
ایران گفت: هم اکنون در کنار چهار پالایشگاه روغن سازی به ۲۰۴ واحد تولیدی روغن موتور مجوز داده شده است 
که آنها از شمول قیمت گذاری خارج هستند و هیچ گونه ثبتی در سامانه تجارت انجام نمی دهند.اسماعیلی بیان کرد: 
هم اکنون تقاضای روغن موتور بشکه ای ۲۰۸ لیتری در بازار به شدت بالاست، روغن موتوری که در خودرو های 
بنزینی و دیزلی قابل استفاده نیست و همه این موارد تقاضای کاذب است.دبیر انجمن پالایش های روغن سازی 

ایران گفت: در ۹ ماهه امسال بیش از ۱۲۰ میلیون لیتر روغن پایه گروه یک در بورس عرضه شده است.

قاچاق قانونی روغن موتور!

مدیرعامل اتحادیه باغداران مازنداران گفت: خرید برای تامین میوه شب عید درحالی 
آغاز شده که دولت مطالبات باغداران را از سال گذشته پرداخت نکرده است.

به گزارش اقتصاد آنلاین؛ در هفته ابتدایی ماه جاری محســن شیراوند، معاون بازرگانی وزارت جهاد 
کشاورزی خبر داد: »امسال برای بهبود شیوه تنظیم بازار شب عید و با فراهم آمدن زیرساخت های لازم، 
تنظیم بازار میوه شب عید به بخش خصوصی واگذار شده است. در روش اجرایی جدید میزان دخالت 
دولت از تمرکز در سیاستگذاری، نظارت و اجرا به حداقل کاهش می یابد و به استان ها واگذار می شود«. به 
گفته کارشناسان این واگذاری به آن جهت انجام شد که تأمین میوه نوروز سال ۱۴۰۱ با حاشیه های زیادی 
همراه بود. این حاشیه ها به واسطه خرید گران میوه از سوی سازمان تعاون روستایی ایجاد شد و اعتراضات 
فراوان مجلسی ها و دست اندرکاران بازار میوه و … را به دنبال داشت و در نهایت منجر به ورود نهاد های 
قضایی به ماجرا شد. یک ماه پس از نوروز سال ۱۴۰۱ نیز  میوه هایی که گران خریداری شده روی دست 
سازمان تعاون روستایی ماند و این سازمان در آگهی مناقصه از متقاضیان خرید میوه خواست پیشنهادات 
قیمتی خود را برای خرید میوه ها به این سازمان ارائه دهند.اما به نظر می رسد، همچنان پرونده مالی میوه 
شب عید سال گذشته باز باشد، چرا که به گفته باغداران، دولت با گذشته بیش از یکسال از خرید میوه از 
آن ها برای ذخیره سازی شب عید سال ۱۴۰۱، هنوز مطالبات آن ها را پرداخت نکرده است.محمدرضا 
شعبانی، مدیرعامل اتحادیه باغداران مازنداران، از استان های اصلی تامین کننده میوه شب عید، در گفت و 
گو با اقتصاد آنلاین ضمن تائید این خبر، اعلام کرد: خرید برای تامین میوه شب عید سال ۱۴۰۲، درحالی 
آغاز شده که دولت مطالبات باغداران برای خرید میوه شب عید از آنها در سال گذشته را پرداخت نکرده 
است.وی ادامه داد: عدم تسویه مطالبات باغداران در شرایطی است که تولید برای آن ها در سال جاری 
همراه با افزایش هزینه قابل توجه بوده است.شعبانی در پاسخ به این پرسش که آیا دولت برای جلوگیری 
از مشکلات سال گذشته کار خرید و ذخیره سازی میوه شب عید امسال را به بخش خصوصی واگذار 
کرده است، گفت: این واگذاری بیشتر نمایشی است چراکه که هیچ چهارچوبی برای آن تعریف نشده، 
ضمن اینکه در گذشته نیز بخش خصوصی بدون دخالت دولت اقدام به خرید و ذخیره سازی میوه شب 
عید می کرد و گاها قیمت ما کمتر از دولت بود.مدیرعامل اتحادیه باغداران مازندران بر این باور است که 
دولت باید همواره حمایت و نظارت خود بر بخش تولید را داشته باشد و با حرف هایی همچون واگذاری 

امور به بخش خصوصی، شانه از زیر بار مسئولیت خالی نکند.

افقه تحلیلگر اقتصادی گفت: هر اتفاقی در بازار ارز و پول رخ بدهد مسئولش بانک مرکزی است. ولیکن اساس مشکل 
اقتصادی کشور ما مشکلات بزرگ تری دارد که در سیاست های کلان تر و بالادست بانک مرکزی القا می شود.

مرتضی افقه تحلیلگر اقتصادی در گفتگو با بازار، درباره اظهارات رییس بانک مرکزی مبنی بر نرخ ارز بر پایه ۲۸۵۰۰ تومان گفت: به نظر می 
آید ایشان می خواهند سعی کنند که بازار آزاد را کوچک کنند یا دامنه نیمایی را گسترش بدهند تا تقاضاهای مختلفی را دربرگیرد. ظاهرا براین باور 
هستند تقاضا با ۲۸۵۰۰ تومان در بازار جواب داده می شود.وی تصریح کرد: اگر ارز به حد کافی داشته باشند می توانند تقاضاهای مورد نیاز اقتصاد یا 
بخش واقعی اقتصاد که واردات کالا و خدمات است یا مبادلات اقتصادی دیگر با خارج را انجام بدهند. البته به شرطی که بتوانند نظارت و کنترل 
داشته باشند تا ارز خارج از مسیری که بدان تخصیص داده می شود، نرود.او خاطرنشان کرد: هر چند با چنین کاری ممکن است وضعیت اقتصادی از 
نظر رفاهی بهتر شود ولی از سوی دیگر رانت ایجاد می شود و مشکلات دیگری برای اقتصاد ایجاد می کند. عده ای به هر حال این پول ها را دریافت 
می کنند ولی آنچه تعهد کردند را انجام نخواهند داد.افقه بیان کرد: اگر چنین سیاستی پیاده شود احتمالا در کوتاه مدت قیمت ارز پایین می آید اما 
اگر تنها به این اقدام بسنده کنیم، در میان مدت و بلندمدت قطعاً نرخ ارز افزایش خواهد داشت.این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه باید چه سیاستی 
پیش گرفت تا بتوان قیمت ارز را ثابت نگه داشت پاسخ داد: ارز یک کالای واسطه ای محسوب می شود که باید بعنوان یک کالا ببینیم که عرضه و 
تقاضای آن قیمت را تعیین می کنند.افقه ادامه داد: باید سیاست گذاری های خود را براساس قیمت یک کالا به نام ارز تنظیم کنیم.وی در ادامه اشاره 
کرد: اساس و پایه تعیین نرخ ارز عرضه و تقاضا هست. باید تمام سیاست هایی که می تواند عرضه ارز خارجی را در داخل کشور اضافه کند و تمام 
سیاست هایی که می تواند تقاضای ریال را برای خارجی ها یا تقاضای خرید کالای ایرانی را برای خارجی ها افزایش دهد، انجام دهیم تا بتوانیم عرضه 
و تقاضا ارز را به سمت متعادل تر جهش بدهیم.این تحلیلگر اضافه کرد: برای داشتن رشد اقتصادی خوب باید روابط اقتصادی و سیاسی خارجی خود 
را بهبود دهیم تا بتوانیم صادرات، رشد اقتصادی و سرمایه گذاری خارجی خوبی در ایران داشته باشیم. همچنین هزینه های اضافه برای واردات ایجاد 
نکنیم.افقه اظهار کرد: اگر چنین مواردی اتفاق بیفتد و تقاضای خارجی ها برای کالای ایرانی و ریال افزایش یابد طبعا قدرت صادرات بالا  میرود و 
به تبع آن عرضه ارز خارجی در کشور افزایش می یابد که می تواند به سمت تعادل بهتری بازار پیش رود.افقه در پاسخ به این سوال که آشفتگی در 
بازار ارز مربوط به مدیریت بانک مرکزی است؟ خاطر نشان کرد: هر اتفاقی در بازار ارز و پول رخ بدهد مسئولش بانک مرکزی است. ولیکن اساس 
مشکل اقتصادی کشور ما مشکلات بزرگ تری که در سیاست های کلان تر و بالادست بانک مرکزی القا می شود.این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: 
وقتی تحریم ها برطرف نمی شود، وقتی روابط اقتصادی با خارج بهبود نمی یابد، وقتی نمی توانیم سرمایه خارجی ها را برای سرمایه گذاری در داخل 
کشور جذب کنیم، وقتی اجازه نمی دهیم فعالان اقتصادی آزادانه با خارج از کشور مبادله کنند، وقتی اجازه نمی دهیم فعالیت های صادراتی ما توسعه 
یابد نباید انتظار داشت بازار ارز چندان متعادل باشد. آنها اساس مشکلات اقتصادی کشور بشمار می آید.وی اضافه کرد: دولت نه توان سیاست گذاری 
داخلی دارد، نه در بخش خارجی کار درستی کرده است. حتی در سطح بالاتر نیز چنین مشکلاتی وجود دارد. به تبع آن انتظار غلطی است که ثبات 
را در اقتصاد کشور توقع داشته باشیم.افقه در پایان بیان کرد: ممکن است که سیاست های بانک مرکزی کمی مسائل را تعدیل کند ولی نباید انتظار 
داشت بانک مرکزی در هر کشوری بتواند در بی ثباتی و عدم تعادل های اقتصادی و سیاسی و غیره بازار ارز را متعادل کند. این توقع نادرستی که ما 
داریم. هرچند می توان انتظار داشت اندکی تاثیر بگذارد و مختصری برخی سیاست های اعمال شده و کمی فضای بازار را بهتر کند وگرنه توقع این 

فضا از بانک مرکزی برای اینکه تحول، بهبود اساسی، ثبات و پایداری در قیمت ها و نرخ ارز ایجاد کند توقع درستی نیست.

 واگذاری تنظیم بازار میوه شب عید 
به بخش خصوصی نمایشی است

مدیرعامل اتحادیه باغداران مازنداران:اثر کوتاه مدت نرخ ثابت نیمایی!


